
Techné grammatiké

Dionýsios Thrax

1. Gramatika1. Gramatika1. Gramatika1. Gramatika
Gramatika je empirická znalost běžného jazykového úzu básníků a prozaiků.
Má šest částí:
1. správné čtení v souladu s prozódií
2. výklad básnických obratů v textu
3. pohotové objasnění neobvyklých slov a historických údajů
4. etymologický výklad
5. výčet pravidelných vzorců
6. kritické hodnocení básní – což představuje nejlepší část disciplíny.

2. Čtení2. Čtení2. Čtení2. Čtení
Čtení je bezchybný přednes básnického či prozaického textu.
Při čtení je nutno respektovat tón, diakritická znaménka a pomlky. Podle tónu se totiž

pozná  umělecká  hodnota  díla,  podle  rozlišování  diakritických  znamének  čtenářova
dovednost a podle pomlk celkový smysl textu.

Tragédii musíme číst heroickým tónem, komedii způsobem vhodným pro každodenní
život, elegické verše smutným tónem, epické básně tónem výrazným, lyrickou poezii me-
lodicky a žalozpěvy tlumeně a plačtivě. Pokud nejsou respektována tato pravidla, ztrácí se
hodnota básnického díla a čtenář se takovým projevem zesměšňuje.

3. Přízvuk3. Přízvuk3. Přízvuk3. Přízvuk
Přízvuk je melodická rezonance hlasu – v případě ostrého přízvuku hlas stoupá, v pří-

padě těžkého je rovnoměrný a v případě průtažného přízvuku stoupá a klesá.

4. Interpunkce4. Interpunkce4. Interpunkce4. Interpunkce
Interpunkční znaménka jsou tři: koncové, střední a dolní. Koncové znaménko označuje

dokončenou  myšlenku,  střední  znaménko  naznačuje,  kde  se  má  čtenář  nadechnout,
a dolní znaménko označuje myšlenku, která dosud není úplná a která vyžaduje doplnění.

Čím  se  liší  koncové  znaménko  od  dolního?  Rozdíl  je  v  délce  trvání.  Po  koncovém
znaménku následuje dlouhá pomlka, po dolním naopak velmi krátká.

5. Rapsódie5. Rapsódie5. Rapsódie5. Rapsódie
Rapsódie je část básně, která tvoří určitý tematický celek. Rapsódií se nazývá proto, že

je jakousi „rabdódií“,1111 protože pěvci, kteří cestovali a zpívali homérské básně, drželi v ruce
vavřínovou hůlku.
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6. Písmeno (hláska)6. Písmeno (hláska)6. Písmeno (hláska)6. Písmeno (hláska)
Písmen je od α do ω dvacet čtyři. Nazývají se písmena ( μμγρά ατα, grammata), protože

jsou tvořena tahy ( μμ ῖςγρα α )  a škrabáním ( μ ῖςξυσ α ).  U klasických autorů totiž „napsat“
znamenalo „vyškrabat“ (ξῦσαι), např. u Homéra:

ῦ έ μ᾽ ἐ ά ς ά ὸς ὔ ὔ ς Ν ν δ   πιγρ ψα  τ ρσον ποδ  ε χεαι α τω ; (Il. 11.388)2222

Písmena  jsou  nazývána  také  „elementy“  ( ῖστοιχε α),  protože  tvoří  určitou  řadu
( ῖ ςστο χο ) a následují za sebou v určitém pořádku.

Vokálů je přitom sedm:  α ε η ι ο υ ω. Nazývají se vokály (φωνήεντα), protože samy
o sobě vytvářejí „hlas“ (φωνή).3333

Dlouhé vokály jsou dva – η a ω, krátké také dva – ε a ο, a tři jsou ambivalentní – α ι υ.
Říká se jim „ambivalentní“,4444 protože se mohou dloužit i krátit. 

Pět vokálů může tvořit prepozici:  α ε η ο ω. Nazývají se vokály „v prepozici“, protože
jsou-li přiřazeny před ι nebo υ, vytvářejí s těmito vokály slabiku, např. αι, αυ.

Vokály v postpozici jsou dva: ι a υ. Někdy bývá υ preponováno před ι, např. ve slovech
μ ῖυ α a ἅρπυια.

Diftongů je šest: αι αυ ει ευ οι ου.
Zbývajících sedmnáct písmen tvoří konsonanty: μ ςβ γ δ ζ θ κ λ  ν ξ π ρ  τ φ χ ψ . Říká se

jim konsonanty ( μσύ φωνα), protože samy o sobě nemají „hlas“, avšak ve spojení s vokály
hlas vytvářejí.

Z toho osm písmen jsou polovokály:  μ ςζ ξ ψ λ  ν ρ . Nazývají se polovokály, protože
samy o sobě jsou méně zvučné než vokály a jsou tvořeny mručením a syčením.

Němých hlásek je devět: β γ δ κ π τ θ φ χ. Říká se jim němé, protože mají horší zvuk
než ostatní hlásky.  Tak také o tragickém herci,  který špatně recituje, říkáme, že nemá
hlas.

Z němých hlásek jsou tři hladké –  κ π τ –, tři hrubé5555 –  θ φ χ – a tři střední –  β γ δ.
Střední se nazývají proto, že jsou hrubější než hladké a hladší než hrubé.

Konsonant β tvoří střed mezi π a φ, γ tvoří střed mezi κ a χ a δ mezi θ a τ. Hrubé kon-
sonanty korespondují s hladkými, φ koresponduje s π, např.: Ἀ ά μ ἴ ᾽ ὅλλ  οι ε φ  πῃ ἔ ς σχε  †ἰὼν
ὐ έ ῆε εργ α ν α  (Od. 9.279),

χ koresponduje s  κ, např.:  ὐ ί ᾽ ὁ μὲ ῖ άΑ τ χ   ν χλα ν ν  † ῶ ά ἕ ᾽ Ὀ ύςτε χιτ ν  τε ννυτ  δυσσε   (Od.
5.229), 

θ koresponduje s τ, např.:Ὣς ἔ ᾽ ἱ ᾽ ἄ ά ς  φαθ · ο  δ  ρα π ντε  †ἀ ὴ ἐ έ ῆκ ν γ νοντο σιωπ   (Il. 3.95).
Mezi konsonanty se vyskytují také tři dvojité –  ζ ξ ψ. Říká se jim dvojité, protože se

všechny skládají ze dvou konsonantů: ζ se skládá ze σ a δ, ξ z κ a ς, ψ se skládá z π a ς .
Neměnné jsou čtyři: μ λ  ν ρ. Nazývají se neměnné, protože se nemění ani ve tvarech

slovesného futura ani ve jmenné flexi. Říká se jim také likvidy.
Nezdloužená substantiva maskulina v přímém pádu singuláru mají pět koncových ele-

mentů: 
ν ς ξ ρ  ψ, např. ί ῖ έ ά ς έ∆ ων, Φο νιξ, Ν στωρ, Π ρι , Π λοψ.
Pro feminina jich existuje osm: ςα η ω ν ξ ρ  ψ, např. ῦ Ἑ έ ώ ώΜο σα, λ νη, Κλει , χελιδ ν,

ἕ μή έ ς ῖλιξ, τηρ, Θ τι , λα λαψ.
Pro neutra jich je šest: ςα ι ν ρ  υ, např. ἅ μ μέ έ ὕ έ ς όρ α, λι, δ νδρον, δωρ, δ πα , δ ρυ. Někteří

přidávají ještě ο, např. ἄλλο.
Pro duál existují  tři  typy zakončení:  α ε ω,  např.  Ἀ ί Ἕ ίτρε δα, κτορε,  φ λω.  Pro plurál

čtyři: ςι  α η, např. ί Ἕ ς ί έφ λοι, κτορε , βιβλ α, β λη.

7. Slabika7. Slabika7. Slabika7. Slabika
Slabika ve vlastním slova smyslu je seskupení konsonantů s vokálem nebo s vokály,

např. ῦςκαρ, βο . V širším slova smyslu hovoříme o slabice i tehdy, sestává-li slabika pouze
z jednoho vokálu, např. α, η.6666

8.  Dlouhá slabika8.  Dlouhá slabika8.  Dlouhá slabika8.  Dlouhá slabika
Dlouhá slabika může vzniknout osmi způsoby, a to třemi způsoby přirozeně a pěti do-

hodou.
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Slabika je dlouhá přirozeněpřirozeněpřirozeněpřirozeně,
1. pokud se vyslovuje s dlouhými vokály, např. ve slově ἥ ςρω ,
2. obsahuje-li jeden z ambivalentních vokálů užitý v dlouhé podobě, např. ve slově

Ἄ ςρη ,
3. obsahuje-li jeden z diftongů, např. ve slově ἴΑ ςα .

Slabika je dlouhá dohodoudohodoudohodoudohodou,
1. pokud končí na dva konsonanty, jako např. ἅ ςλ ,
2. pokud  následují  po  krátkém  nebo  zkráceném7777 vokálu  dva  konsonanty,  např.

ἀ όςγρ ,
3. pokud končí na jednoduchý konsonant a následující slabika na konsonant začíná,

např. ve slově ἔργον,
4. pokud po ní následuje dvojitý konsonant, např. ve slově ἔξω,
5. končí-li na dvojitý konsonant, např. ve slově Ἄραψ.

9.  Krátká slabika9.  Krátká slabika9.  Krátká slabika9.  Krátká slabika
Krátká slabika se realizuje dvěma způsoby:
1. buď obsahuje-li některý z přirozeně krátkých vokálů, např. ve slově έ ςβρ φο ,
2. anebo obsahuje-li některý z ambivalentních vokálů, a to v krátké podobě, např.

ve slově Ἄ ςρη .

10.  Obojetná slabika10.  Obojetná slabika10.  Obojetná slabika10.  Obojetná slabika
Existují tři způsoby, jak může vzniknout obojetná slabika:
1. končí-li slabika na dlouhý vokál a následující slabika na vokál začíná, např.: ὔ ίΟ  τ

μ ἰ ί ἐ ί ί ύ μ ἴ ί ἰοι α τ η σσ · θεο  ν  οι α τιο  ε σιν (Il. 3.164);
2. následují-li po krátkém nebo zkráceném vokálu dva konsonanty, z nichž druhý je

neměnný a první je němý, např.: Πάτροκλέ  μοι δειλῇ ῖ μέ μ πλε στον κεχαρισ νε θυ ῷ
(Il. 19.287);

3. je-li slabika krátká a uzavírá část věty a bezprostředně následující slabika začíná
na vokál, např.: έ ᾽ ὐ ἔΝ στορα δ  ο κ λαθεν ἰ ὴ ί ά ἔμ ς αχ  π νοντ  περ πη  (Il. 14.1).

11.  Slovo11.  Slovo11.  Slovo11.  Slovo
Slovo je nejmenší část vytvořené věty.
Věta je kombinace slov v próze představující myšlenku, která je sama o sobě komplet-

ní.
Věta má osm částí:8888 jméno, sloveso, participium, člen, zájmeno, předložka, adverbium,

spojka. Apelativum jakožto druh jména totiž spadá pod jméno.

12. Jméno12. Jméno12. Jméno12. Jméno
Jméno je část věty, která podléhá pádové flexi a označuje těleso (např.  kámen) nebo

něco netělesného9999 (např.  výchova10101010) a používá se buď obecně (např.  člověk,  kůň), nebo
jednotlivě (např. Sókratés). Má pět kategorií: rod, druh, formu, číslo a pád.

RodyRodyRodyRody jsou tři: maskulinum, femininum a neutrum. Někteří k nim přidávají ještě další
dva: obourodá jména (např. ἵ ς ύππο , κ ων) a pospolná (např. χελιδών, ἀ όςετ ).

DruhyDruhyDruhyDruhy jmen jsou dva: jména primární primární primární primární a odvozenáodvozenáodvozenáodvozená. Primární jméno je jméno používané
v původní podobě, např. ῆΓ  (země), odvozené je jméno, které má svůj původ v jiném jmé-
nu, např. ςΓαιήϊο   (pozemský) (Od. 7.324).

Odvozených jmen je sedm druhů: patronymikon, posesivum, komparativ, superlativ,
deminutivum, denominativum a deverbativum.

1. Patronymikon ve vlastním smyslu je jméno vytvořené od jména otce,  v širším
smyslu to může být i jméno vytvořené od předků, např. ί ς ἰ ί ςΠηλε δη , Α ακ δη  (Péle-
ovec, Aiakovec) jakožto Achilleova jména. Existují tři typy patronymik mužského
rodu: typ zakončený na ς-δη , na -ων a na ς-αδιο , např. Ἀ ί ς Ἀ ίτρε δη , τρε ων, a typ
specificky aiolský Ὑ ά ς ρρ διο  (Pittakos byl syn Hyrradův). Právě tak existují tři typy
zakončení feminin: typ zakončený na ς μίς-ι , např. Πρια , na ς-α , např. άς Πελι , a na
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-νη, např. Ἀ ίδρηστ νη (Il. 5.412). Od jmen matek však Homér nevytváří žádný druh
patronymik, ale činí tak mladší básníci.

2. Posesivum je druh odvozeného jména, které spadá pod pojem vlastnění a za-
hrnuje vlastníka, např.  ή ἵΝηλ ϊοι πποι  (Néleovi koně; Il. 11.597),  Ἑ ό ς ώκτ ρεο  χιτ ν
(Hektorův plášť; Il. 2.416), ὸ ίΠλατωνικ ν βιβλ ον (Platónova kniha).

3. Komparativ je  druh odvozeného jména obsahující srovnání jednoho jedince s ji-
ným jedincem téhož druhu, např.  Ἀ ὺς ἀ ό ς ἴ ςχιλλε  νδρει τερο  Α αντο  (Achilleus je
statečnější  než  Aiás),  anebo  jednoho  s  mnoha  jedinci  jiného  druhu,  např.
Ἀ ὺς ἀ ό ς ῶ ώχιλλε  νδρει τερο  τ ν Τρ ων (Achilleus je statečnější než Trójané). Jsou tři
typy komparativů: typ zakončený na ς-τερο , např. ὀ ύ ς ςξ τερο , βραδύτερο , zakon-
čený  na  prosté  -ων,  např.  βελτίων,  καλλίων,  a  typ  zakončený  na  -ων,  např.

ἥκρείσσων, σσων.
4. Superlativ je odvozené jméno, které se používá při srovnávání jednoho jedince

s mnoha,  přičemž se poukazuje na vysoký stupeň vlastnosti.  Existují  dva typy
tohoto  odvozeného  jména:  jeden  zakončený  na  ς-τατο ,  např.  ὀ ύ ςξ τατο ,

ύ ςβραδ τατο , a druhý na - ςτο , např. ἄ ς μέ ςριστο , γιστο .
5. Deminutivum11111111 je odvozené jméno, které vyjadřuje zmenšení původního jména

bez  srovnávání,  např.  ἀ ί ςνθρωπ σκο  (človíček) ί,  λ θαξ  (kamínek) μ ύ,  ειρακ λλιον
(mladíček).

6. Denominativum  je  druh  odvozeného  jména,  které  je  tvořeno  ze  jména,  např.
Θέων, Τρύφων.12121212

7. Deverbativum je jméno, které je odvozeno od slovesa, např. μ μΦιλή ων, Νοή ων.13131313

Formy  Formy  Formy  Formy  ( μσχή ατα)    jmen  jsou  tři:  jméno  jednoduché,  kompozitum  a  odvozené  od
kompozita. Jednoduché jméno je např.  μΜέ νων,  kompozitum např.  Ἀ μέμγα νων  a odvo-
zené od kompozita např. Ἀ μ μ ί ς ί ςγα ε νον δη , Φιλιππ δη .

Existují čtyři varianty kompozit:
1. kompozita tvořená dvěma úplnými slovy, např. ςΧειρίσοφο ,
2. kompozita tvořená dvěma neúplnými slovy, např. ῆςΣοφοκλ ,
3. kompozita  sestávající  z  jednoho  neúplného  a  jednoho  úplného  slova,  např.

μ ςΦιλόδη ο ,
4. kompozita  sestávající  z  jednoho  úplného  a  jednoho  neúplného  slova,  např.

ῆςΠερικλ .

Čísla  Čísla  Čísla  Čísla  jsou tři:  singulár,  duál  a plurál.  Singulár je  např.  ὁ Ὅμ ς ηρο ,  duál  je  např.  ὼτ
Ὁμήρω a  plurál  je  např.  ἱ Ὅμο  ηροι.  Existují  také tvary  v  singuláru,  které  se  používají
o množství, např. ῆμ ς ός ὄ ςδ ο , χορ , χλο  (lid, sbor, dav)14141414, a tvary v plurálu, které se používají
o skutečnostech povahy singulární  či  duální.  Povahy singulární je  např. Ἀ ῆ ῆ θ ναι,  Θ βαι
(Athény, Théby),15151515 povahy duální např. ἀμ όφ τεροι (oba).

Pádů  Pádů  Pádů  Pádů  jmen je pět: pravý, genitiv, dativ, kauzativ,16161616 vokativ. Pád pravý se nazývá také
nominativ nebo přímý, genitiv se nazývá také posesivní a otcovský, dativ se nazývá také
pád dopisování, kauzativ se nazývá také podle příčiny, vokativ se nazývá také oslovovací.

Pod jméno spadají následující podtypy, které se rovněž nazývají druhydruhydruhydruhy:
proprium, apelativum, adjektivum, relativum, kvazirelativum, homonymum, synony-

mum, feronymum, dionymum, eponymum, jméno etnické, interogativum, neurčité, anafo-
rické (které se nazývá též similativum, demonstrativum a korelativum), kolektivum, dis-
tributivum, jméno inkluzivní, onomatopoické jméno, generické jméno, specifické jméno,
řadové jméno, číslovka, absolutní a participativum.

1. Proprium je jméno, které označuje zvláštní podstatu, např. Homér, Sókratés.
2. Apelativum je jméno, které označuje obecnou podstatu, např. člověk, kůň.
3. Adjektivum je jméno, které se připojuje stejným způsobem k propriu a k apelativu

a vyjadřuje chválu nebo výčitku. Používá se třemi způsoby: ve vztahu k duši (např.
rozvážný,  prostopášný),  ve  vztahu  k  tělu  (např.  rychlý,  pomalý)  a  ve  vztahu
k vnějším okolnostem (např. bohatý, chudý).

4. Relativum je např. otec, syn, přítel, pravý.
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5. Kvazirelativum je např. noc, den, smrt, život.
6. Homonymum je jméno, které se používá ve stejném tvaru o více referentech, např.

u proprií je to  Ajax, syn Telamónův a  Ajax, syn Íleův, u apelativ je to např.  myš
mořská a myš suchozemská.

7. Synonymum je vyjádření téhož významu různými výrazy, např. ἄ ί ς μάορ, ξ φο , χαιρα,
ά άσπ θη, φ σγανον.17171717

8. Feronymum  je  jméno  odvozené  od  nějaké  události,  např.  μ ςΤισα ενό  (Mstitel),
ςΜεγαπένθη  (velký zármutek).

9. Dionymum  je  používání  dvou  jmen  o  jedné  osobě,  např.  Alexandros,  který  se
jmenuje  také Paris,  přičemž  pořadí  není  zaměnitelné.  Tedy  je-li  někdo  Ale-
xandros, neznamená to, že je také Paris.

10. Eponymum18181818 (které se také nazývá dionymum) je jméno, které se používá spolu
s jiným propriem o jedné osobě, např. Zemětřas (Ἐ ίνοσ χθων) pro Poseidóna a Zá-
řící ( ῖ ςΦο βο ) pro Apollóna.

11. Jméno etnické je jméno, které odhaluje národnost, např. Frýg, Galaťan.
12. Interogativum (které se nazývá také jméno tázací) se takto nazývá, protože se po-

užívá při tvoření otázky, např. kdo? jaký? jak velký? jak starý?
13. Neurčité jméno je jméno, které se používá jako protějšek k interogativu, např.

někdo, nějaký, jakkoli velký, jakkoli starý.
14. Anaforické  jméno (které  se  nazývá  též  similativum,  demonstrativum a korela-

tivum) označuje identifikaci, např. takový, tak velký, tak starý.
15. Kolektivum je jméno, které formou singuláru vyjadřuje množství, např.  lid, sbor,

dav.  
16. Distributivum je jméno, které se ve skupině dvou nebo více referentů vztahuje na

každý referent zvlášť, např. jeden i druhý, každý.
17. Inkluzivní  jméno je  jméno,  které  naznačuje,  že  v  sobě samém něco  obsahuje,

např. δαφνών, παρθενών.19191919

18. Onomatopoické jméno je jméno, které napodobuje zvukové vlastnosti toho jevu,
ke kterému se vztahuje, např. ῖ ς ῥ ῖ ς ὀ μ όςφλο σβο , ο ζο , ρυγ αδ  (rachot, svist, hřmot).

19. Generické jméno je jméno, které lze přidělit mnoha druhům, např. živočich, rostli-
na.

20. Specifické jméno je jméno, které se rozlišuje podle rodu, např. dobytek, kůň, réva,
oliva.

21. Řadové jméno je jméno, které značí pořadí, např. první, druhý, třetí.
22. Číslovka je jméno, které označuje počet, např. jeden, dva, tři.
23. Absolutní jméno je jméno, které je myšleno samo sebou, např. bůh, rozum.
24. Participativum je jméno, které participuje na podstatě něčeho, např.  ohnivý, du-

bový, jelení.

Jméno má dvě diatezediatezediatezediateze: aktivum a pasivum. Aktivum je např. soudce – ten, který soudí,
a pasivum je např. odsouzený – ten, který byl souzen.

13.13.13.13. Sloveso Sloveso Sloveso Sloveso
Sloveso je slovo, které nepodléhá pádové flexi, ale vykazuje časy, osoby a čísla a vyja-

dřuje aktivum a pasivum. Má osm kategorií: způsoby, diateze, druhy, formy, čísla, osoby,
časy a konjugace.

ZpůsobůZpůsobůZpůsobůZpůsobů existuje pět: indikativ, imperativ, optativ, konjunktiv a infinitiv.

DiatezeDiatezeDiatezeDiateze jsou tři: aktivum, pasivum a medium. Aktivum je např. τύπτω, pasivum např.
μτύπτο αι a  medium  je  diateze,  která vyjadřuje  někdy aktivum,  někdy  pasivum,  např.

πέπηγα, διέφθορα, ἐ μ ἐ μποιησά ην, γραψά ην.

DruhyDruhyDruhyDruhy sloves jsou dva: primární a odvozená. Primární je např.  ἄρδω, odvozené např.
ἀ ύρδε ω.
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FormyFormyFormyFormy sloves  jsou tři:  sloveso jednoduché,  kompozitum a odvozené od kompozita.
Jednoduché je např. φρονῶ, kompozitum je např. ῶκαταφρον , odvozené od kompozita je
např. ἀ ί ί ντιγον ζω, φιλιππ ζω.

Čísla  Čísla  Čísla  Čísla  jsou tři: singulár, duál a plurál. Singulár je např.  ύτ πτω, duál je např.  ύτ πτετον
a plurál je např. ύ μτ πτο εν.

OsobyOsobyOsobyOsoby jsou tři:  první,  druhá, třetí.  První  osoba je osoba, od které pochází výpověď,
druhá osoba je osoba, které je výpověď adresována, a třetí osoba je osoba, o které se vy-
povídá.

ČasyČasyČasyČasy jsou tři: přítomný, minulý a budoucí. Z toho čas minulý má čtyři varianty: imper-
fektum, perfektum, plusquamperfektum a aorist.  Mezi časy jsou tři  blízké vztahy, a to
mezi prézentem a imperfektem, mezi perfektem a plusquamperfektem a mezi aoristem
a futurem.

14. Konjugace14. Konjugace14. Konjugace14. Konjugace
Konjugace je pravidelná flexe sloves.
Existuje šest konjugací sloves barytonbarytonbarytonbaryton:
1. první  konjugace  je  tvořena  hláskami  β,  φ,  π nebo  πτ,  např. ί ά λε βω,  γρ φω,

έ ότ ρπω, κ πτω;
2. druhá hláskami γ, κ, χ nebo κτ, např. έ έ έ ίλ γω, πλ κω, τρ χω, τ κτω;
3. třetí hláskami δ, θ nebo τ, např. ᾄδω, ή ἀ ύ πλ θω, ν τω;
4. čtvrtá hláskami ζ nebo σσ, např. ά ύ ὀ ύφρ ζω, ν σσω, ρ σσω;
5. pátá je tvořena čtyřmi neměnnými hláskami μλ, , ν, ρ, např. ά έμ ίπ λλω, ν ω, κρ νω,

ίσπε ρω;
6. šestá je tvořena pomocí prostého ω, např. ἱ ύ έ ύ ππε ω, πλ ω, βασιλε ω.

Někteří uvádějí ještě sedmou konjugaci, tvořenou hláskami ξ a ψ, např. ἀ έ ἕλ ξω, ψω.

Slovesa s průtažným přízvukem s průtažným přízvukem s průtažným přízvukem s průtažným přízvukem (na poslední slabice) mají tři konjugace:
1. první konjugace je tvořena v druhé a třetí osobě diftongem  ει, např.  ῶ ῖςνο  νοε

ῖνοε ;
2. druhá je tvořena diftongem αι, přičemž  ι  je připsáno, ale nevyslovuje se, např.

ῶ ᾶ ς ᾶβο , βο ι , βο ι;
3. třetí je tvořena diftongem οι, např. ῶ ῖς ῖχρυσ , χρυσο , χρυσο .              

Slovesa zakončená na μμμμ- ι- ι- ι- ι mají čtyři konjugace:20202020

1. první konjugace vychází z první konjugace sloves s průtažným přízvukem, takže
z ῶτιθ  vznikne ί μτ θη ι;

2. druhá vychází ze druhé konjugace, takže z ἱ ῶστ  vznikne ἵ μστη ι;
3. třetí vychází ze třetí konjugace, takže z ῶδιδ  vznikne ί μδ δω ι;
4. čtvrtá vychází z šesté konjugace baryton, takže z ύ πηγν ω vznikne ή μπ γνυ ι.

15. Participium15. Participium15. Participium15. Participium
Participium je slovo, které má částečně vlastnosti slovesa a částečně vlastnosti jména.

Má stejné kategorie jako jméno a jako sloveso, s výjimkou osoby a způsobu.

16. Člen16. Člen16. Člen16. Člen
Člen je část věty podléhající pádové flexi a může předcházet před jmennou flexí, anebo

po ní následovat. Předchází-li, má podobu ὁ, následuje-li, má podobu ὅς.
Má tři kategorie: rody, čísla, pády.
RodyRodyRodyRody jsou tři: ὁ ς ἡ ς ὸ μ ποιητή ,  ποίησι , τ  ποίη α (básník, poezie, básnické dílo).
Čísla Čísla Čísla Čísla jsou tři: singulár (ὁ ἡ, , , , , τό    ), duál (τώ,    τά,     †),    plurál ( ἱ ἱο , α , τά).
PádyPádyPádyPády jsou: ὁ ῦ ῷ ὦ , το , τ , τόν, , † ἡ ῆς ῇ ὦ , τ , τ , τήν, .21212121
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17. Zájmeno17. Zájmeno17. Zájmeno17. Zájmeno
Zájmeno je slovo, které se používá místo jména a které označuje určité osoby.
Zájmeno má šest kategorií: osoby, rody, čísla, pády, formy, druhy.

OsobyOsobyOsobyOsoby primárních zájmen jsou: ἐ ώ ἵγ , σύ, ;  a odvozených:22222222    ἐμ ς ς ὅςό , σό , .

RodyRodyRodyRody primárních zájmen se neliší formou,23232323 ale tím, k čemu odkazují, např.  ἐ ώγ  (já),
avšak u odvozených se formou liší, např. ὁ ἐμ ς ἡ ἐμ ὸ ἐμ ό ,  ή, τ  όν  (můj, má, mé).

Čísla Čísla Čísla Čísla primárních zájmen jsou: singulár ἐ ώ ἵγ , σύ, ,  duál ῶ ῶν ϊ, σφ ϊ a plurál ἡμ ῖς ὑμ ῖςε , ε ,
ῖςσφε ; odvozených: singulár ἐμός ός ὅς, σ , , duál ἐμώ ώ ὥ, σ ,  a plurál ἐμ ί ί ἵο , σο , ο .

PádyPádyPádyPády primárních zájmen jsou: přímý, ἐ ώ ύ ἵγ , σ , , genitiv, ἐμ ῦ ῦ ὗ ο , σο , ο , dativ, ἐμ ί ίο , σο ,
ἷο , kauzativ, ἐμέ έ ἕ, σ , , vokativ, ύσ ; odvozených zájmen ἐμός ός ὅς, σ , , genitiv ἐμ ῦ ῦ ὗο , σο , ο ,

dativ ἐμῷ ῷ ᾧ, σ , , kauzativ ἐμό ό ὅν, σ ν, ν.

Formy Formy Formy Formy jsou dvě: jednoduchá a kompozitum. Jednoduchá forma je např. ἐμ ῦ ῦ ὗο , σο , ο ,
kompozitum je např. ἐμ ῦ ῦ ὑ ῦαυτο , σαυτο , α το .

Existují také druhydruhydruhydruhy zájmen – některá jsou totiž primární, např. ἐ ώ ύ ἵγ , σ , , a jiná odvo-
zená, např. všechna posesiva, která se nazývají také bipersonální.24242424 Odvozují se takto: od
singuláru se odvozují ta zájmena, která označují jediného vlastníka, např. ὁ ἐμός  od ἐμ ῦο ;
od duálu ta, která označují  dva vlastníky, např.  ΐ ςνω τερο  od  ῶν ϊ,  a od plurálu ta, která
označují mnoho vlastníků, např. ἡμέ ςτερο  od ἡμ ῖςε .

Některá zájmena se používají bez členu, některá se členem; bez členu se používá např.
ἐ ώγ , a se členem např. ὁ ἐμός .

18. Předložka18. Předložka18. Předložka18. Předložka
Předložka je slovo, které je kladeno před všechny části věty, a to jak ve složených tva-

rech, tak v syntaktických konstrukcích.
Všech předložek je celkem osmnáct, z toho šest je jednoslabičných:  ἐ ἰς ἐν, ε , ξ, σύν,

ςπρό,  πρό  (v,  do,  z,  s,  před,  po);  tyto  předložky  nelze  postponovat;  dvouslabičných  je
dvanáct: ἀ μ ἀ ἐ ἀμ ἀ ὑ ὑνά, κατά, διά, ετά, παρά, ντί, πί, περί, φί, πό, πό, πέρ (na, pod, skrz,
s/po, mezi, proti, na, o, kolem, od, pod, nad).

19. Adverbium19. Adverbium19. Adverbium19. Adverbium
Adverbium je nesklonná část věty, která vypovídá o slovesu nebo se ke slovesu připo-

juje. Některá adverbia jsou jednoduchá, některá jsou kompozita. Mezi jednoduchá patří
např. άπ λαι, mezi kompozita např. ό πρ παλαι.

1. Adverbia, která označují čas, např.  ῦ ό ὖ ςν ν, τ τε, α θι  (nyní, tehdy, ihned).  K těm se
řadí jako podtyp adverbia vyjadřující časový úsek, např. ήμ ὔ όσ ερον, α ριον, τ φρα,
έ ς ίτ ω , πην κα (dnes, zítra, dokud, dosud, kdy).

2. Adverbia prostřednosti, např. ῶς ῶςκαλ , σοφ  (krásně, moudře).
3. Adverbia kvality, např.  ύ ά ό ἀ όπ ξ, λ ξ, βοτρυδ ν, γεληδ ν (pěstí, patou, v hroznech, ve

stádě).
4. Adverbia kvantity, např. ά ς ὀ ά ςπολλ κι , λιγ κι  (často, málokdy).
5. Adverbia vyjadřující číslovku, např. ίς ίς ά ςδ , τρ , τετρ κι  (dvakrát, třikrát, čtyřikrát).
6. Adverbia místní, např. ἄ άνω, κ τω (nahoru, dolů). Vyjadřují tři vztahy: na místě, na

místo a z místa, např. ἴ ἴ ἴ ο κοι, ο καδε, ο κοθεν (doma, domů, z domova).
7. Adverbia vyjadřující přání, např. ἴ ἴ ε θε, α θε (kéž) ἄ, βαλε (kéž by jen).25252525

8. Adverbia vyjadřující stížnost, např. ῖ ἰ ύ ῦ παπα , ο , φε  (ach, běda).26262626

9. Adverbia  popření  nebo odmítnutí,  např.  ὔ ὐ ίο ,  ο χ  (ne) ὐ ῆ ὐ μῶς,  ο δ τα,  ο δα  (nikoli,
nikterak).27272727

10. Adverbia přitakání, např. ί ί να , να χι (ano).
11. Adverbia zákazu, např. μή μ ῆ μ μῶς , ηδ τα, ηδα  (ne, nikterak).
12. Adverbia přirovnání nebo identifikace, např. ὡς ὥ ἠΰ ά, σπερ, τε, καθ περ (jako, tak

jako).
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13. Adverbia údivu, např. ῖβαβα  (ó, ach).28282828

14. Adverbia předpokladu, např. ἴ ς ά όσω , τ χα, τυχ ν (snad, asi).
15. Adverbia pořadí, např. ἑ ῆς ἐ ῆς ίς ξ , φεξ , χωρ  (v řadě, za sebou, zvlášť/vyjma).
16. Adverbia seskupování, např. ἄ ἅμ ἤρδην, α, λιθα (zcela, spolu, hojně).
17. Adverbia vybízení, např. ἶ ἄ έ ε α, γε, φ ρε.29292929

18. Adverbia srovnávání, např. μᾶ ἧλλον, ττον (více, méně).
19. Adverbia tázací, např. ό ί ῶςπ θεν, πην κα, π  (odkud/proč?, kdy?, jak?).
20. Adverbia intenzity, např. ί ό ά ἄ μά λ αν, σφ δρα, π νυ, γαν, λιστα  (dost, velmi, zcela,

dost, nejspíše).
21. Adverbia sdružování, např. ἅμ ὁμ ῦ ἄμ ς α, ο , υδι  (spolu).
22. Adverbia záporné přísahy, např. μά.30303030

23. Adverbia kladné přísahy, např. ήν  (ano, opravdu).
24. Adverbia ujišťování, např. ήδηλαδ  (ovšem).
25. Adverbia závaznosti, např. μ έ έγα ητ ον, πλευστ ον.31313131

26. Adverbia božského vytržení, např. ὐ ἵ ὔἁε ο , ε ν.32323232

20. Spojka20. Spojka20. Spojka20. Spojka
Spojka je slovo, které spojuje a uspořádává myšlenku a které odhaluje implicitní vý-

znam výpovědi.33333333

Spojky mohou být kopulativní,  disjunktivní,  konektivní, subkonektivní,  kauzální, du-
bitativní, sylogistické, expletivní.

1. Kopulativní  spojky jsou spojky spojující  výraz,  který se rozšiřuje bez omezení.
Jsou to spojky: μέ έ έ ί ἀ ά ἠμέ ἠ έ ἰ έ ἀ ά ὐ ά ἤ έ ἄν, δ , τ , κα , λλ , ν, δ , δ , τ ρ, α τ ρ, τοι, κ ν, ν.34343434

2. Disjunktivní spojky jsou spojky, které také spojují výpověď, ale zároveň oddělují
jednu věc od druhé. Jsou to spojky: ἤ ἤ ἠέ, τοι,  (nebo, buď-anebo).

3. Konektivní  spojky  jsou  spojky,  které  neoznačují  žádnou  existenci,  ale  přesto
označují důsledek. Jsou to spojky: ἴ ἴ ἰ ή ἰ ήε , ε περ, ε δ , ε δ περ.35353535

4. Subkonektivní spojky jsou spojky, které spolu s existencí označují i pořadí. Jsou
to spojky: ἐ ί ἐ ί ἐ ή ἐ ήπε , πε περ, πειδ , πειδ περ.

5. Kauzální spojky jsou spojky, které se používají k uvedení příčiny.  Jsou to spojky:
ἵ ὄ ὅ ς ἕ ὕ ὅ ὅ ᾽ ὅ ᾽ ὅ ᾽ ὅνα, φρα, πω , νεκα, ο νεκα, δι , δι τι, καθ  , καθ  τι, καθ  σον.36363636

6. Dubitativní spojky jsou spojky, které se obvykle připojují v případě pochybností.
Jsou to spojky: ἆ ᾶ μῶ ρα, κ τα, ν (zda, což, či snad ne).

7. Sylogistické spojky jsou spojky, které jsou vhodné pro použití v závěrech a dů-
sledcích  důkazů. Jsou to  spojky:  ἄρα  (tedy,  totiž) ἀ ά ἀ μή,  λλ ,  λλα ν  (ale) ί,  το νυν,
ά ῦτοιγ ρτοι, τοιγαρο ν (proto, tedy).

8. Expletivní spojky jsou spojky, které se používají z metrických důvodů nebo jako
ozdoba. Jsou to spojky:  ή ῥά ύ ῦ ί ή ἄ ῆ έ ώ μή ἄ ὖδ , , ν , πο , το , θ ν, ρ, δ τα, π ρ, π , ν, ν, α ,
ῦ ὖ έ έν ν, ο ν, κ ν, γ .37373737

Někteří přidávají ještě adverzativní spojky, např. ἔμ ς ὅμ ς πη , ω  (přece, přesto).

Z řeckého originálu přeložila a poznámkami opatřila Magdalena Bláhová.

Poznámky:Poznámky:Poznámky:Poznámky:

1111 Tj. zpěvem s hůlkou – ῥά ς βδο  (rabdos) je hůlka.
2222 „Že jsi mi maličko škrábl (ἐ ά ςπιγρ ψα ) teď chodidlo, takhle se chlubíš?“ překlad R. Mertlík.
3333 Φωνήεντα: výraz přesně odpovídá českému výrazu samohlásky a latinskému vocales.
4444 Výraz δίχρονα je v češtině doslova dvoudobý.
5555 Tj. aspiráty.
6666 Συλλαβή znamená totiž doslova spojení, seskupení, sestavení.
7777 Nejedná se o zkrácený vokál, ale o ambivalentní vokál v krátké podobě; tak i v ostatních přípa-
dech slabiky dlouhé dohodou.
8888 Dionýsios celkově v  Techné grammatiké nerozlišuje mezi  flexí  a derivací,  což se projevuje
i v jeho rozdělení osmi slovních druhů, přičemž části řeči  identifikoval s částmi věty (proto pře-
kládáme ςλόγο  jako věta, a ne řeč). Kombinuje prvky sémantické, morfologické a distributivní.
Jeho  části  věty  nesou  určité  morfologické  rysy:   některé  z  nich  mají  schopnost  vyjadřovat
vlastnosti kategorií flexe (číslo, čas, pád apod.), jiné jsou výsledkem dané struktury slova. Tyto
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slovotvorné rysy mají stejný gramatický status jako rysy flektivní. Všechny tyto rysy jsou označe-
ny jako μπαρεπό ενα (parepomena).
9999 Doslova jednání, konání. Protože však výraz ᾶ μπρ γ α širokou škálou významů přesahuje pouhé
konání, volíme překlad něco netělesného.
10101010 Uváděné příklady jsou ponechány v originále, pokud mají význam morfologický (překlad je
někdy uveden v závorce); pokud mají význam sémantický, jsou obvykle přeložené do češtiny.
11111111 Překlad deminutivum (zdrobnělé slovo) je zvolen proto, že v Techné grammatiké definice ter-
mínu  ὑποκοριστικόν významově  odpovídá  tomuto  termínu,  nikoli  termínu  hypokoristikon
v dnešním pojetí – hypokoristikon v současné terminologii označuje slovo domácké, citově zbar-
venou formu vlastního jména, případně příbuzenského jména (např. Pepa, Honza, mamka).
12121212 ός ήJména odvozená od substantiv θε  (bůh, bohyně) a τρυφ  (pýcha, rozmařilost) 
13131313 Jména odvozená od sloves ῖφιλε ν (milovat) a ῖνοε ν (myslet).
14141414 Jedná se o kolektiva.
15151515 Ἀ ῆ ῆθ ναι, Θ βαι (Athény, Théby) jsou pomnožná jména.
16161616 Kausativ – pád příčiny je v důsledku nesprávného překladu do latiny znám jako akusativ – pád
obviňovací. 
17171717 Všechny výrazy jsou označením pro meč.
18181818 Jedná se o antonomasii.
19191919 ∆αφνών  je vavřínový háj, tedy obsahuje v sobě vavřín (δάφνη), a παρθενών je dívčí pokoj,
tedy obsahuje v sobě ςdívku (παρθένο ). 
20202020 μPůvod sloves zakončených na - ι a jejich vztah ke slovesům zakončeným na -ω je v Techné

μuveden nesprávně – ve skutečnosti je tomu právě naopak: slovesa na - ι jsou slovesa původní
a slovesa zakončená   na -ω jsou od nich odvozena.
21212121 Tvary členu pro nom. – vok. sg. m. a f., přičemž v případě vok. se nejedná o tvar členu, ale
pouze o interjekci doprovázející vokativ.
22222222 Primárními zájmeny jsou míněna zájmena osobní, odvozenými zájmena posesivní. 
23232323 Výraz ήφων , kterého je zde užito, nelze v tomto případě chápat jako hlásku, jedná se spíše
o zvukovou formu, a proto překládáme forma.
24242424 Termín bipersonální,  όδιπρ σωποι, znamená, že kořen posesivního zájmena označuje vlast-
níka, zatímco zakončení se shoduje s vlastnictvím; např. ὁ ἐμ ὸς ἵ ς ὁ ὸς ἵ ς -  ππο ,  σ-  ππο .  
25252525 Podle dnešní klasifikace se jedná o partikule.
26262626 Jedná se o subjektivní pocitové interjekce, v tomto případě vyjadřující rozhořčení nebo odpor.
27272727 Dnes jsou klasifikována jako odpověďové (tak i následující) či negační partikule.
28282828 Interjekce; srov. s výše uvedenou skupinou 8.
29292929 Partikule (původem ustrnulé imperativy) s významem nuže.
30303030 Užívá se ve spojení s jinými výrazy a obvykle vyjadřuje zápor; na ὐ μὰ ὸ ίpř. ο   τ ν ∆ α (při Diovi,
ne).
31313131 Jedná se o slovesná adjektiva. 
32323232 Jsou to rituální bakchické výkřiky.
33333333 Na rozdíl od jiných částí Techné není v definici spojky uvedeno, zda se jedná o část řeči, která
podléhá  pádové flexi,  či  nikoli.  Není  uvedeno ani rozlišení  spojek jednoduchých a  složených
a chybí také důsledné rozlišení spojek hypotaktických a parataktických a spojek spojujících věty
a (pouze) větné členy. 
Zcela odlišná je definice spojky ve stoickém pojetí (- ta by byla snadněji začlenitelná do celkové-
ho charakteru Techné; srv. P.  Swiggers, A. Wouters,  Philosophical aspects of the Techne gram-
matike of Dionysius Thrax, Leuven 1994, s. 38):

μ ς ἐ μ ς ἄ ῦ ὰ μ ῦΣύνδεσ ο  δέ στι έρο  λόγου πτωτον, συνδο ν τ  έρη το  λόγου (Spojka je nesklonná část
řeči, jež spojuje části řeči; Díogenés Laertios VII, 58). 
34343434 μέ έν, δ  (a; na jedné straně ... na druhé straně) έ ί, τ , κα  (a) ἀ ά, λλ  (ale) ἠμέ ἠ έ, ν, δ  (i ...i) ἰ έ, δ  (a),
ἀ ά ὐ άτ ρ, α τ ρ (ale) ἤ, τοι (jistě, opravdu) έ ἄ, κ ν, ν nelze samostatně přeložit, používají se při vyjad-
řování  potenciality.  V  Techné jsou zařazeny také pod spojky expletivní.  Spojky  ἀ ά ἀ άλλ ,  τ ρ,
ὐ άα τ ρ jsou spojky adversativní a rovněž do skupiny kopulativních spojek nepatří. Spojka ἀ άλλ  se

vyskytuje také pod spojkami sylogistickými.
35353535 Názvy  ὶσυναπτικο  a  ὶπαρασυναπτικο  jsou  původu  stoického,  kde  označují  typy  axiómat.

ςΣυναπτικό  znamená  spojující (dohromady),  ale toto  spojování  má význam hypotetické spojky
jestliže a představuje hypotetickou situaci. Následující  ὶπαρασυναπτικο  jsou spojky, které mají
význam když nebo protože a označují tedy situaci skutečnou (srov. A. Kemp, The Tekhné Gram-
matiké of Dionysius Thrax, s. 362).
36363636 Pod kausální spojky jsou zde zařazeny jednak spojky skutečně kausální (ἕ ὕ ὅνεκα, ο νεκα, δι ,
ὅ ᾽ ὅ ᾽ ὅ ᾽ ὅδι τι, καθ  , καθ  τι, καθ  σον), jednak spojky významem finální (ἵ ὄ ὅ ςνα, φρα, πω ).

37373737 Expletivní spojky jsou většinou spíše partikule, které jsou často nepřeložitelné nebo mají vý-
znam jistě, ovšem apod.
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